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نگـــاه
سکوت عامدانه

ادامه از صفحه اول/ رهبری انقلاب، در وصفش گفت: 
هیچ کس برای من آقای هاشمی نمی شود و یا در نماز جمعه 
گفتند: هاشمی، بارها تا مرز شهادت پیش رفته، قبل از انقلاب 
اموالش را صرف انقلاب کرده و در سال های متمادی مسئولیت، 
هیچ اندوخته ای برای خود نداشته است. یا به تعبیر سردار دل ها، 
شهید بزرگوار قاسم سلیمانی: عمر هیچ مرجع تقلیدی به با 
برکتی عمر آیت ا... هاشمی برای خدمت به اسلام و مجاهدت در 
راه نظام اسلامی نبوده است. نمی دانم چرا ناخودآگاه، تصمیم به 
نوشتن این سطور گرفتم؟! شاید صرفا به خاطر ثبت در تاریخ، 
خواستم بنویسم که  ای رسانه های حکومتی، به ویژه صدا و سیما، 
این رسم انصاف، جوانمردی، مروّت، ادب، اخلاق اسلامی و... 
نیست که این چنین کمر به حذف و نابودی نام، تفکر، اندیشه، 
سوابق و... شخصیتی تاثیرگذار در تاریخ ایران، فرماندهی 
جنگ تحمیلی و نظام اسلامی بسته اید. حتما، قاب کوچک و 
تنگ نظرانه صدا و سیما،  شان و گنجایش وصف یاد و نام آیت ا... 
هاشمی رفسنجانی را ندارد؛ ولی تاریخ قضاوت و اثبات خواهد 
کرد که چگونه جمعی کوته بین، تنگ نظر و کج سلیقه، به راحتی 
از کنار نام و یاد مردان تاریخ ساز کشور گذشتند و با عینک های 
سیاسی و جناحی، سعی و تلاش مذبوحانه ای برای حذف و 
سانسورش کردند. شاید صداوسیما و رسانه های همسویش، 
سخت معتقد و پایبند به این ضرب المثل باشند که از دل برود 
هر آنکه از صداوسیما برود، ولی سخت در اشتباهند. چون مردم 
فهیم اند و قطعا قضاوت می کنند و خواهند کرد و دیر یا زود، به 
گواه حقایق تاریخ، بانیان این ظلم آشکار و پدیده زشت و مذموم 
در نزد ملت و آیندگان، رسوا و پشیمان خواهند شد. این جماعت 
خود انقلابی پندار، با این سکوت سیاسی معنادار، حتی در حق 
انقلاب، امام، رهبری، شهدا و مردم ایران ظلم مضاعف می کنند 
و از درس های تاریخی عبرت نگرفتند که چه بسیار اقلیتی برای 
پنهان ماندن نام و یاد و خاطره در اذهان اکثریت جامعه، خود 
را به آب و آتش زدند، اما تلالوی خورشید نام خوبان جهان از 
پس تیره ترین ابرهای تحریف و سانسور، رو سیاهی را برای 

زغال فروشان مکاره سیاست ماندگار کرد. 

گـــزارش
خط قرمز ما سفره مردم بوده و هست 

ادامه از صفحه 2/ در تورم که خواست مردم و دلسوزان کنترل آن 
است، هم سیر نزولی آغاز شده است و هم تورم در حال کنترل است و 
آمارها و پیگیری ها نشان می دهد که سیر صعودی تورم به سیر نزولی 
بدل شده و این امر آغاز شده و به کاهش قیمت ها خواهد انجامید. 
روند افزایشی صادرات غیرنفتی ۴۰ درصدی شده است و باید تلاش 
کرد تا این میزان افزایش یابد. سهم ما در اقتصاد منطقه بسیار بالا 
است و هنوز این سهم به دست نیامده.  توازن در سیاست خارجی و 
تعامل با کشورها را وعده داده بودیم، این امر برای کشورهای همسایه 
دارد اتفاق می افتد و برای این کشورها و برای کشورهای دنیا توازن 
در سیاست خارجی اثبات شده است. روابط اقتصادی و تجاری ما با 
برخی از کشورها ظرف سه چهار ماه اخیر تا سه برابر افزایش یافته 
است. افزایش اعتماد مردم به دولت سرمایه بسیار بزرگی است، 
اگر مشکلاتی مثل زلزله و سیل و از همه مهمتر حمله سایبری را 
داشتیم که می خواستند کشور را دچار بحران کنند، با اعتماد مردم 
این وضعیت را کشور بدون مشکل پشت سر گذاشت. امروز خود 
غربی ها هم می دانند که مهم ترین دستاورد دولت مسئله خنثی سازی 
تحریم هاست. رفع تحریم ها در یک حرکت عزتمندانه دارد دنبال 
می شود و هم قرارگاه خنثی سازی تحریم ها برپاست تا این تحریم ها 
را برای خود مانع ندانیم.    هدف گیری دولت رشد ۸ درصدی اقتصادی 
است. در سال های گذشته مشکلات جدی داشتیم و رشدی کمتر از 
یک درصد داشته ایم. باید اقداماتی انجام شود که ما را به این میزان 
رشد برساند تا اشتغال ایجاد شود و تولید رونق یابد. ما نباید شاهد 
باشیم که فقیر ما فقیرتر و غنی  ما غنی تر شده است. باید این روند 
کاملًا به نحوی باشد که سفره و معیشت مردم آسیب نبیند و وضع 
آنان متفاوت شود. ما کار را که در دولت شروع کردیم، آن ۸ میلیارد 
دلاری که در قانون پیش بینی شده بود چیزی از آن نمانده بود. در 
نیمه دوم سال مبلغی برای ارز ترجیحی برای دولت نمانده بود. اگر 
می خواستیم آنچه که در قانون پیش بینی شده بود را اجرا کنیم باید 
ارز ترجیحی را بدون اینکه جبران شود، حذف می کردیم اما خط قرمز 
ما سفره مردم بود و هست.  ما موضوع را در جلسات مختلف مطرح 
کردیم و در شورای هماهنگی سران قوا هم طرح شد و نهایتاً به این 
رسید که برای ماه های بعد باید ارز ترجیحی ادامه پیدا کند و بعد هم 
برای جبرانش تمهیدات مقدماتی شود. خدمت مقام معظم رهبری 
هم که موضوع مطرح شد ایشان تأکید کردند که نظر مجلس اخذ 
شود. بعد از فرمایش رهبری موضوع را در دولت مطرح کردیم و به 
عنوان لایحه دوفوریتی در دولت تصویب شد که اول، ادامه دادن ارز 
ترجیحی در چند ماه آتی تا شرایط آماده شود و دوم، در صورت حذف، 
جبران آن برای مردم چون حذف ارز ترجیحی بدون جبران برای 
خانواده های نیازمند کار درستی نیست.   مجلس بعد از تقدیم لایحه 
رای به فوریت آن نداد. یعنی مجلس نه اعلام کرد که ارز ترجیحی 
که الان پولی به عنوان آن وجود ندارد را چه کنیم و نه بر فرض اینکه 
نباید ارز ترجیحی ادامه پیدا کند، درباره جبران آن نظر دادند. دو راه 
که بیشتر نیست یا ادامه دادن ارز ترجیحی یا حذف آن و جبرانش 
برای مردم که مجلس برای هیچکدام اعلام نظر نکردند.    ترجمان 
رای به عدم فوریت لایحه دولت، یعنی حذف ارز ترجیحی. من شرحی 
برای ریاست مجلس نوشتم تا برای نمایندگان روشن شود که رای به 
عدم فوریت لایحه دولت چیست. بالاخره یا مجلس باید می گفت این 
ارز ترجیحی ادامه یابد یا می گفت ادامه نیابد که ما جبران آن را چه 
کنیم. نتیجه این می شد که ارز ترجیحی باید حذف شود ولی ما آن 
را به مصلحت ندانستیم. این کار شوک وارد کردن به معیشت مردم 
است که مقام معظم رهبری لطف کردند و مشکل را برای این چند 
ماه حل کردند تا ما وضعیت فعلی اقتصادی را ادامه دهیم تا تعیین 
تکلیف قطعی شود. ما هم باورمان این است که اگر ارز ترجیحی قطع 
شود حتماً باید برای جبران آن برای زندگی مردم و به ویژه نیازمندان 
فکر جدی کرد. امکان ندارد این ارز ترجیحی حذف شود بدون اینکه 
فکری برای معیشت مردم صورت گیرد.  یکی از دغدغه های ما در 
دولت تفاوت پرداخت هاست که نسبت به کسانی که مدارک تحصیلی 
یکسان و شغل های تقریباً یکسانی دارند، این پرداخت نامتوازن هم 
مردم و هم کارکنان و هم شما و ما را رنج می دهد. هر طرحی در جهت 
عدالت در پرداخت حقوق و مزایا مورد تایید و حمایت ما است. در این 
طرح معلمان، استادان دانشگاه، کارکنان قوه قضائیه و دادگستری 
و سازمان ها و اداراتی که به نام حکومت و دولت دارند کار می کنند 
مطرح هستند تا نظام عادلانه پرداخت که از نیازهای جدی کشور 
است حاکم باشد. به نحوی که در بودجه ۱۴۰۱ مشکلات همه کسانی 
که به نام نظام، حکومت و دولت دارند کار می کنند این احساس را 
داشته باشند که عدالت در پرداخت رعایت می شود. در مورد فقر مطلق 
هم هر طرحی در جهت ریشه کن کردن آن باشد حتماً مورد حمایت 
دولت است. ما نمی توانیم در دولت شاهد باشیم که کسانی در گوشه و 
کنار کشور باشند که حتی توان اداره زندگی روزمره خود را در حداقل 
هم ندارند. چه فعال کردن نهادهایی که در این زمینه پاسخگو هستند 
مثل کمیته امداد و چه سایر نهادها حتماً مورد تایید و اهتمام دولت 
است. امروز نگاهی که نمایندگان مجلس به رفع مشکلات معیشتی 
مردم دارند، حتما مورد اهتمام ما در دولت هم است. معتقدیم الان 
زمینه در کشور فراهم است که اجرای عدالت پیگیری شود. مردم 
باید عدالت به کامشان شیرین بیاید و ببینند که اجرای تصمیمات 
زندگیشان را متحول کرده است.  اجرای عدالت امری است شدنی 
و ما به دنبال آن خواهیم بود. برخلاف تحریم ها و تهدیدات دشمن، 
شرایط را بهتر از هر زمان برای تصمیم گیری های مهم می دانم و آینده 
را بسیار روشن می بینم. ما برای رفع مشکلات کشور ناگزیر به اخذ 
تصمیمات مهمی هستیم که نیازمند همکاری دولت و مجلس است 
و این تصمیمات می تواند ما را از وضعیت موجود به وضعیت مطلوب 

نزدیک و نزدیک تر کند.

آقای »زلفی گل«! گلی به جمالت!
ادامه از صفحه اول/ و تجربی منصوبان خود نداشته است و نمونه 
آشکار آن ، تیم اقتصادی دولت ، آن هم در این شرایط بحرانی جامعه 
است که تنها عضو دانش آموخته اقتصادی آن ، سردار سرلشکر رضایی 
است که ایشان هم به عنوان فرمانده هشت سال جنگ تحمیلی، 
فاقد تجربه اجرایی در عرصه اقتصاد هستند و شاید به همین دلیل 
هم بعضاً نظرات و پیشنهاداتی را مطرح می کنند که موجب نگرانی 
شدید اقتصاددانان برجسته کشور می شود. تا کی می خواهیم نخبگان 
دانشگاهی عاشق وطن و دل مشغول معیشت و سلامت مردم را 
از چرخه تصمیمات کشور دور نگه داریم و با نظرات و انتقادات 
دلسوزانه آنها نامهربانی کنیم ؟ لازمه توسعه علمی و رسیدن به جایگاه 
پیش بینی شده در سند ایران ۴۰۴۱، بهره مندی از تمامی صاحبان 
اندیشه و تجربه ، صرف نظر از گرایش های جناحی و سیاسی آنها است 
و بنیان چنین نگاهی باید از نهاد دانشگاه آغاز شود ، دانشگاهی مستقل 

با مدیران مجرب و مورد اعتماد دانشگاهیان. 

یــادداشــت
از مذاکره کنندگان حمایت کنیم

ایران در سال ۱۳۳۷ خورشیدی به عضویت آژانس بین المللی 
انرژی اتمی در آمد. ده سال بعد یعنی در سال ۱۳۴۷، پیمان منع 
تکثیر تسلیحات هسته ای)NPT( را امضا کرد. سازمان انرژی 
اتمی ایران در سال ۱۳۵۳ پایه گذاری شد و قرار شد نیروگاه 
هسته ای بوشهر از سال ۱۳۵۴ با قراردادی ۱۰ ساله توسط 
شرکت زیمنس آلمان ساخته و تحویل شود. همه  دولت های 
بعد از انقلاب نسبت به پیشرفت برنامه صلح آمیز هسته ای ایران 
اهتمام و تعصب داشتند تا جایی که امروزه به اذعان دوست و 
دشمن، دانش هسته ای در کشورمان بومی شده و دانشمندان 
هسته ای ما می توانند پیشرفته ترین سانتریفیوژها را ساخته 
و سوخت  مورد نیاز نیروگاه ها و راکتورهای را تولید نموده و 
اورانیوم را با هر خلوصی غنی سازی نمایند. انرژی هسته ای 
صلح آمیز، دستاوردی است که با توجه به ژئوپلیتیک منطقه 
مورد نیاز کشور بوده و مختص هیچ جناح و جریانی نیست. 
بعد از توافق هسته ای ایران و قدرت های جهانی و به خصوص 
بعد از خروج ترامپ از برجام، منتقدان چنین القا می کردند که 
با این توافق، برنامه هسته ای ایران از بین رفته است اما اکنون 
معلوم شد که آن اظهارات واقعیت نداشته و کشور ما بعد از 
محدود کردن تعهدات برجامی، در مدت کوتاهی توانست برنامه 
هسته ای را تا حدی ارتقا دهد که اکنون اهرم مذاکره کنندگان 
کشور ما در شهر وین اتریش است. شاید در زمان دولت قبل، 
جریان ها و حتی بخش هایی از حاکمیت نسبت به مذاکرات 
هسته ای نظر مثبتی نداشتند اما اکنون و با یکدست شدن 
حاکمیت، دیگر آن مخالفت ها نیست و جریان اصلاحات نیز 
مدافع مذاکرات و به سرانجام رسیدن آن است. الان دیگر وقت 
ایراد گرفتن و طعنه زدن و قبلا چه بوده و مواضع قبلی را به رخ 
کشیدن نیست و همه باید از تیم مذاکره کننده حمایت کنیم. 
امیرعبدا...یان وزیر خارجه گفته است: »هیات ایرانی با اختیارات 
لازم و ابتکارات دست  یافتنی در وین حضور دارند.» نکته ای 
که مورد ایراد منتقدین در مورد شکل مذاکره هست اینکه 
آنچه در وین در حال انجام است را سخت بتوان مذاکره نامید و 
اینها صرفا پیغام و پسغام هایی است که بین هیات های ایران و 
آمریکا و با واسطه گری چندین هیات دیگر رد و بدل می شود. 
دشوار بتوان تصور کرد که از دل این تبادلات چه در بیاید. اخیرا 
سعید خطیب زاده سخنگوی وزارت خارجه گفت »بین ایران و 
ایالات متحده هم مسیر مشخصی برای تبادل نظر وجود دارد. 
این تبادل نظر برای جلوگیری از برخی سوء تفاهم ها و سوء 
برداشت ها به صورت مکتوب و غیررسمی از طریق هماهنگ 
کننده کمیسیون انجام می شود.» خبری که نشانه ای از رو 
به جلو بودن امور است اما کافی به نظر نمی رسد. از کلام آقای 
سخنگو چنین بر می آید که هیات ایرانی نظرات خود را روی 
کاغذ بدون سر برگ می نویسد و بدون امضا تحویل )مثلا( انریکه 
مورا می دهد تا به هیات آمریکایی برساند و هیات آمریکایی هم 
متقابلا... شاید محافلی، عدم مذاکره مستقیم با هیات آمریکایی 
را موجب تحقیر آمریکا بدانند ولی خوبست که، منصفانه، 
هزینه- فایده و دستاورد عملی این رویکرد را برای ملت تبیین 
نمایند. اکنون چشم ملت و محافل سیاسی و بازارهای مالی و 
همه بخش های اقتصادی کشور به هتل کوبورگ وین دوخته 
شده تا خارج شدن دود سفید رنگ از آن را ببینند. در حال حاضر 
قطار هسته ای کشور مجهز و آماده و در حال حرکت است که 
البته این قطار دارای فرمان و گاز و ترمز هست و بنا به مصلحت 
و حکمت می توان سرعت آن را تند یا کند کرد و یا واگنی را در 
ایستگاهی، به طور موقت پیاده کرد اما، جهان پذیرفته است 
که دانش هسته ای ایران بومی شده و از بین رفتنی نیست. از 
طرفی ملتی که سال ها هزینه داده تا قطار هسته ای به این نقطه 
برسد، از تیم مذاکره کننده انتظار دارد با شجاعت و آرامش، با 
مذاکرات بلاواسطه و بستن راه هرگونه سوءاستفاده، مذاکرات 

را به سرانجام برساند.

سید مجتبی ساداتی
روزنامه نگار

 آشنایی شما با آیت ا... هاشمـــی به چـــه زمانی 
بازمی گردد؟

 آیت ا... هاشمی شخصیتی بی نظیر و جامع در تاریخ انقلاب 
اسلامی بودند که از ویژگی های ممتازی برخوردار بودند.

ایشان در مرحله اول معتمد و امین حضرت امام)ره( و پس 
از ایشان یار باوفای مقام معظم رهبری در اداره کشور بودند.

از سوی دیگر آیت ا... هاشمی شخصیتی اندیشمند، مفسر، 
عالم، مجاهد، مبارز، مدیر و مدبر بودند.هنوز هم برای بنده 
و بسیاری از مردم درگذشت ایشان باورکردنی نیست و جای 
خالی ایشان در نظام احساس می شود.آشنایی بنده با آقای 
هاشمی به سال۱۳۴۰ و پس از رحلت آیت ا... بروجردی 
بازمی گردد. در آن مقطع زمانی بنده طلبه جوانی بودم که 
در حوزه علمیه قم درس می خواندم و آقای هاشمی نیز در 
قم طلبگی می کردند.در ابتدای سال۱۳۴۰ رژیم شاهنشاهی 
قصد داشت روحانیون و طلبه ها را به سربازی بفرستد. به همین 

دلیل بسیاری از طلبه ها و ازجمله 
آقای هاشمی را دستگیر کردند تا به 
خدمت سربازی بفرستند. بسیاری 
از طلبه ها از سربازی فرار کردند 
اما آقای هاشمی تمام دو سال را در 
پادگان باقی ماند و عنوان کرد قصد 
دارند قواعد و اصول نظامی گری را 
در دوران سربازی فرابگیرند. آیت ا... 
هاشمی شخصیت جامع الاطرافی 
بودند. به عنوان مثال ایشان ازنظر 
علمی سرآمـــد روزگار خود بودند 
و از این نظر جایگــــاه ممتازی در 
حوزه علمیه قم داشتند. متأسفانه 
شخصیت علمی آیـــت ا... هاشمی 
کمتر موردتوجه قرارگرفته و نسل 

جدید با این جنبه از شخصیت ایشان زیاد آشنا نیست.این در 
حالی است که آقای هاشمی یک مجتهد مسلم و از شاگردان 
ممتاز حضرت امام)ره(، علامه طباطبایی وآیت ا... محقق 
داماد بودند.از سوی دیگر ایشان با شهید باهنر و شهید مفتح 
هم دوره و هم بحث بودند. آیت ا... هاشمی در عین اینکه ازنظر 
علمی دارای جایگاه ممتازی بودند اما در مبارزات سیاسی نیز 
حضور فعال و تعیین کننده ای داشتند و در این راه سختی ها 
و شکنجه های زیادی دیدند و در مقاطع مختلف توسط رژیم 

شاهنشاهی دستگیر شدند.
 چرا شخصیت علمــی آیت ا... هاشمی تحت لوای 
شخصیت سیاسی و تاریخی ایشان قرار گرفته و کمتر 

مورد توجه است؟
بنده بارها این نکته را به ایشان گوشزد می کردم. یک بار بنده 
به آیت ا... هاشمی گفتم چرا شما نیز مانند برخی از بزرگان 
جلسات درس و بحث درزمینه فقه و فلسفه در تهران برگزار 
نمی کنید؟ایشان در پاسخ به من عنوان کردند: »بسیار علاقه 
دارم این کار را انجام بدهم اما به دلیل مشغله و گرفتاری هایی 
که دارم فرصت برگزاری کلاس درس را ندارم.»البته ایشان 

در این مورد حق داشتند. به هرحال آقای هاشمی از ابتدای 
انقلاب در مناصب مختلف و مهمی حضور داشتند. مناصبی 
مانند ریاست مجلس، ریاست جمهوری، فرماندهی جنگ، 
امام جمعه تهران و ریاست مجمع تشخیص مصلحت نظام 
بسیار وقت گیر و طاقت فرسا بود و ایشان به واقع فرصت کافی 
برای برگزاری کلاس درس نداشتند. بنده در مجلس دوم که 
آقای هاشمی ریاست آن را بر عهده داشتند به عنوان نماینده 
حضور داشتم. یک بار به خاطر می آورم که نایب رئیس مجلس 
به بنده گفت:»آقای هاشمی در طول شبانه روز فقط چهار 
ساعت می خوابند و در حدود بیست ساعت در طول شبانه روز 
در مدیریت مجلس و کشور فعالیت می کنند.»این در حالی بود 
که کشور در آن مقطع زمانی درگیر جنگ تحمیلی هم شده بود 
و آقای هاشمی علاوه با اینکه ریاست مجلس را بر عهده داشتند 
به دستور حضرت امام)ره( فرماندهی جنگ را نیز بر عهده 
داشتند.از سوی دیگر ایشان در شرایطی مسئولیت مجلس، 
جنگ و ریاست جمهوری را بر عهده 
گرفتند که کشور با مشکلات بسیار 
زیادی مواجه شده بود. با این  وجود 
بسیاری از مشکلات و بحران های 
مهم تاریخ انقلاب به دست آیت ا... 
هاشمی و تدبیر ایشان حل شدند.

بدون شک مهـــم ترین مشکلی که 
آیت ا... هاشمی حل کردند مسأله 
جایگزینی حضرت امام)ره( پس از 
درگذشت ایشان بود. در این مقطع 
زمانی بسیاری از بزرگان نظام برای 
جایگزینی حضرت امام)ره( دچار 
نگرانی و ناامیدی شده بودند اما 
آیت ا... هاشمی باتدبیری که نشان 
دادند صالح ترین افراد یعنی آیت ا...

خامنه ای را به عنوان شخصیتی امین و معتمد به خبرگان 
رهبری معرفی کردند و اعضای خبرگان نیز آیت ا...خامنه ای را 
به رهبری نظام سیاسی انتخاب کردند.نکته دیگر اینکه پس از 
جنگ تحمیلی کشور در وضعیت ناگواری قرار داشت و جنگ 
برای ما خرابی ها و نابه سامانی های زیادی به بار آورده بود. در 
این مقطع زمانی نیز آقای هاشمی طلایه دار سازندگی و آبادی 
کشور شدند و تلاش کردند خرابی های جنگ را بازسازی کنند 
و کشور را دوباره در مسیر پیشرفت و ترقی هدایت کنند. به 
همین دلیل نیز ایشان به »سردار سازندگی« معروف شدند 
که درواقع لقبی برازنده ایشان بود.درنتیجه یکی از دلایل 
تشابه آیت ا...هاشمی با امیرکبیر علاقه و میل هر دو این 
شخصیت های تاریخی برای آبادی و سربلندی ایران بوده است.
 آیت ا...هاشمی نقش مهمی در پایان جنگ تحمیلی 
داشتند. بااین وجود در طول حیات ایشان برخی از این 
مسائل ناگفته ماند.نقش ایشان در خاتمه دادن به جنگ 

تحمیلی به چه میزان تأثیرگذار بود؟
 بنده در آن مقطع زمانی به عنوان نماینده در مجلس حضور 
داشتم و آیت ا...هاشمی ریاست مجلس را بر عهده داشتند. من 

به خوبی به خاطر می آورم که در آن مقطع زمانی همه بزرگان 
کشور نسبت به این مسأله نگران بودند که حضرت امام)ره( 
چگونه می خواهد مردم را برای اعلام پایان جنگ متقاعد کند.

دراین بین آقای هاشمی معتقدند بودند که حضرت امام)ره( 
خود به خوبی به این مسأله آگاهی دارند که به شیوه ای با مردم 
سخن بگویند و واقعیت ماجرا را برای مردم بازگو کنند.البته 
در این زمینه آیت ا... خامنه ای نیز با آقای هاشمی هم عقیده 
بودند و بر این مسأله تأکید می کردند.در این مقطع زمانی 
برخی با پایان جنگ به صورت جدی مخالف بودند و در حال 
تلاش بودند که حضرت امام)ره( را برای حمله به خاک عراق 
متقاعد کنند.این عده براین باور بودند که راه بیت المقدس از راه 
کربلا می گذرد و با تصرف خاک عراق می توان آماده حرکت به 
سمت بیت المقدس شد.در این مقطع زمانی آیت ا... هاشمی طی 
جلسات متعدد وضعیت تسلیحات و توانایی کشور و همچنین 
شرایط دشمن وچشم انداز آینده جنگ را برای حضرت امام)ره( 
تشریح و تبیین کردند.حضرت امام)ره( نیز با درایتی که داشتند 
استدلال های آیت ا...هاشمی و همراهان ایشان را پذیرفتند 
 .. . و قطعنامه۵9۸ را پذیرفتند. نکته قابل تأمل اینکه آیت ا

هاشمی که به دلیل فرماندهی جنگ 
با وضعیت نظامی ایران آشنایی کامل 
داشت در دوران ریاست جمهوری 
خود بسیاری از کمبودهای نظامی 
ایران را برطرف کرد و دستور ساخت 
و طراحی بسیاری از سلاح های مهم 
و استراتژیک امروزی کشور را صادر 
کرد. درنتیجه بسیاری از ساختارهای 
نظامی کشـــور در دوران ریاسـت 
جمهوری آقای هاشمی و با دستور 
مستقیم ایشان شکل گرفت و ایشان 
در طراحی توانایی نظامی ایران نقش 
برجسته ای ایفا کردند. به همین دلیل 
است که در شرایط کنونی ایران ازنظر 

توانایی های نظامی قدرت اول منطقه و یکی از قدرتمندترین 
کشورهای جهان است.مسأله مهم دیگری که پس از جنگ رخ 
داد نقش آقای ا... هاشمی در مدیریت عملیات مرصاد بود که 
منافقین پس از پذیرش قطعنامه به ایران حمله کرده بودند.

در این مقطع زمانی آقای هاشمی شخصأ وارد کرمانشاه شدند 
و به مدت یک هفته مدیریت عملیات را با فرماندهان سپاه 
پاسداران و ارتش بر عهده داشتند و از نزدیک بر همه مسائل 
نظارت می کردند. بااین وجود ما مشاهده می کردیم که در هفته 
دفاع مقدس صداوسیما هیچ عکس و سخنی از آیت ا... هاشمی 
به عنوان فرمانده جنگ نشان نمی دهد و هیچ خبری از ایشان 
منتشر نمی شود. بنده در اینجا قصد دارم از صداوسیما به خاطر 

این گونه رفتار گلایه کنم. 
 یکی از خصوصیات بارز آیت ا... هاشمی صبر در 
مقابــل سختی ها و هجمه هایی بود که علیه ایشان 
صورت می گرفت.دلیل این مسأله چه بود؟چرا ایشان 
در شرایطی که می توانستند از خود دفاع کنند و پاسخ 

منتقدان را بدهند از این کار خودداری می کردند؟
 آیت ا... هاشمی در این زمینه دارای یک جایگاه خاص 
هستند و کمتر کسی را می توان پیدا کرد که ازنظر صبر و 
تحمل و گذشت مانند ایشان باشد.بنده در طول دولت های 
نهم و دهم با آیت ا... هاشمی در ارتباط بودم و از نزدیک با 
دغدغه های ایشان نسبت به توهین هایی که نسبت به وی و 
خانواده ایشان صورت می گرفت آگاهی دارم. حتی در طول 
مجلس نهم که برخی از نابخردان سیاسی انواع و اقسام 
توهین ها، تهمت ها و فحاشی ها را علیه آقای هاشمی انجام 
می دادند ایشان هیچ گونه مقابله به همثل نمی کرد و برای 
انسجام و وحدت کشور از پاسخ گویی خودداری می کرد.من 
چندین بار به ایشان گفتم چرا در مقابل این هجمه ها واکنش 
نشان نمی دهید و بدگویان را رسوا نمی کنید. آیت ا... هاشمی 
در پاسخ به بنده و دیگر ان دوستآنکه چنین درخواستی داشتند 
عنوان می کردند: »من برای حفظ نظام و انقلاب صبر می کنم 
و چاره هم به جز صبر ندارم.»آقای هاشمی اولین فردی بودند 
که خطر احمدی نژاد را به بزرگان نظام گوشزد کرد. ایشان در 
محافل خصوصی عنوان می کردند که من از همان ابتدا به این 
مسأله پی برده بودم که احمدی نژاد 
خرابی های زیادی برای کشور به بار 
خواهد آورد و این نکته را به دفعات به 
بزرگان و صاحب نظران گوشزد کرده 
بودم. حتی ایشان عنوان می کردند 
که بنده به برخی از کمیسیون های 
مجمع تشخیص مصلحت نظام نیز 
این خطر را گوشزد کرده بودم اما 
آنها در سال های ابتدایی این خطر 
را جدی نگرفتند. بااین وجود پس 
از چند سال که احمدی نژاد ماهیت 
خود را نشان داد و به نابه سامانی ها 
در کشور دامن زد این افراد نیز حق 
را به بنده دادند و عنوان کردند باید 
زودتر به حرف شما گوش می کردیم. آیت ا...هاشمی به اندازه ای 
در فضای سیاسی باتجربه و خبره شده بودند که آینده 
سیاسی ایران را به راحتی تحلیل و ارزیابی می کردند.به همین 
دلیل نیز مقام معظم رهبری در تمام مسائل مهم داخلی و 
خارجی با آیت ا... هاشمی مشورت می کردند و ایشان در تمام 
سیاست گذاری های کلان کشور نقش مهمی ایفا می کردند. 
بنده به خاطر دارم که یک بار آیت ا... هاشمی قصد داشتند به 
سفر بروند. با این  وجود مقام معظم رهبری از ایشان خواسته 
بودند که درباره مشورت درباره یک مسأله مهم با رهبری 
دیدار کنند که آیت ا...هاشمی سفر خود را لغو کرده بودند و 
برای مشورت خدمت مقام معظم رهبری رسیده بودند. البته 
این مشورت دوطرفه بود و آیت ا... هاشمی نیز در همه مسائل 
مهم و تأثیرگذار داخلی و خارجی با آیت ا...خامنه ای مشورت 
می کردند و نظرات ایشان را جویا می شدند. به همین دلیل 
امروز که پنج سال از رحلت ایشان می گذرد جای خالی ایشان 

در نهادهای تصمیم گیری نظام احساس می شود.

پرونده سال پنجم  6
a شماره 1204  r m a n m e l i . i r
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آرمان ملی- احسان انصاری: حجت الاسلام والمسلمین محمد اشرفی اصفهانی فرزند شهید محراب آیت ا... اشرفی اصفهانی، نماینده دوره دوم و سوم مجلس شورای اسلامی و مشاور آیت ا... هاشمی در دوران ریاست جمهوری بود. وی در 
طول زمان آشنایی با آیت ا... هاشمی با فراز و نشیب های زندگی ایشان آشنا بوده است. به همین دلیل و به بهانه سالگرد رحلت آیت ا... هاشمی»آرمان ملی« با محمد اشرفی اصفهانی گفت وگو کرده است. اشرفی اصفهانی در این گفت وگو تأکید 
می کند: »مقام معظم رهبری در تمام مسائل مهم داخلی و خارجی با آیت ا...هاشمی مشورت می کردند و ایشان در تمام سیاست گذاری های کلان کشور نقش مهمی ایفا می کردند. بنده به خاطر دارم که یک بار آیت ا... هاشمی قصد داشتند به 
سفر بروند. بااین وجود مقام معظم رهبری از ایشان خواسته بودند که درباره مشورت درباره یک مسأله مهم با رهبری دیدار کنند که آیت ا... هاشمی سفر خود را لغو کرده بودند و برای مشورت خدمت مقام معظم رهبری رسیده بودند.البته این 

مشورت دوطرفه بود و آیت ا... هاشمی نیز در همه مسائل مهم و تأثیرگذار داخلی و خارجی با آیت ا... خامنه ای مشورت می کردند و نظرات ایشان را جویا می شدند.»در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید.

 چندین بار به ایشان 
گفتم چرا در مقابل این 
هجمه ها واکنش نشان 
نمی دهید و بدگویان را رسوا 
نمی کنید. آیت ا.. هاشمی 
در پاسخ به بنده و دیگران 
عنوان می کردند: برای حفظ 
نظام و انقلاب صبر می کنم 
و چاره هم به جز صبر ندارم

 بدون شک مهم ترین 
مشکلی که آیت ا...هاشمی 
حل کردند مسأله جایگزینی 
حضرت امام)ره( ایشان 
بود. آیت ا... هاشمی 
باتدبیری که نشان دادند 
صالح ترین افراد یعنی 
آیت ا...خامنه ای را به عنوان 
شخصیتی امین و معتمد 
به خبرگان رهبری معرفی 
کردند 

 شهردار تهران با شعارهای جدیدی روی کارآمد و به 
دنبال اقدامات تأثیرگذار در راستای زندگی بهتر مردم 
تهران بود. آقای زاکانی به چه میزان به شعارهایی که 

داده عمل کرده است؟
شعار اصلی شورای شهر پنجم »تهران شهری برای همه« 
بود. این در حالی است که اصولگرایان در شورای ششم این 
شعار را به شعار»تهران، شهری برای جهان اسلام« تبدیل 
کردند. اگرچه آقای زاکانی در اعزام آتش نشانان برای کمک 
به سیل زدگان در سیستان و بلوچستان از شعار»تهران شهری 
برای جهانیان« استفاده کردند. به نظر می رسد مدیریت 
جدید شهری در تهران متوجه این نکته شده که شعار»تهران 
برای همه« همه اقشار مردم تهران اعم از شیعه و سنی را 
دربرمی گرفت. متأسفانه مبنای کار اصولگرایان رویکرد خودی 
و غیرخودی شده است. شرایط به شکلی است که دایره 
غیرخودی ها را به اندازه ای گسترده در نظر می گیرند که 
حتی خودی ها را نیز در برنمی گیرد. نمونه بارز این وضعیت 
رد صلاحیت آقای لاریجانی و اعتدالیون در انتخابات ریاست 
جمهوری بود. هنگامی که اصولگرایان در مدیریت شهری از 
شعار تهران شهری برای جهان اسلام استفاده می کنند به 
معنای این است که اهل سنت را در برنمی گیرد و یا شیعیانی که 
از دیدگاه ها متفاوتی نسبت به آنها برخوردار هستند از این دایره 
خارج می شوند. بسیاری از احزاب، تشکل ها، رسانه ها و افرادی 
که متفاوت از آقایان فکر می کنند را در برنمی گیرد. موضوع 
شهرداری و مدیریت شهری به خدمات ارتباط پیدا می کند. 
یکی از نکاتی که در دوره پنجم شورای شهر روی آن تأکید شد 

این بود که مدیریت شهری باید 
خود را با مطالبات و دغدغه های 

مردم شهر تطبیق بدهد. 
 به چه میزان این اتفاق رخ 

داد؟
نظرسنجی ها نشـــان می دهد 
که مهم ترین دغدغه مردم تهران 
موضوع آلودگی هوا، حمل ونقل 
عمومی، توزیع عادلانه امکانات 
و خدمات و دسترسی به خدمات 
است. هنگامی که این اولویت ها 
عنوان شــد و شعار»تهـران برای 
همه« نیز مطرح شد نشان می داد 
که همه اقشار مــردم تهران به 
یک چشم دیــده می شونــد و 
شـــد  تـلاش  دلیل  همین  به 

منابع محدودی که در اختیار بود متناسب با مطالبات و 
دغدغه های مردم توزیع شود. در طول دوران شورای شهر 
پنجم ما با چالش های مهمی مانند کرونا و تحریم مواجه 
بودیم. با این وجود در اوج این مشکلات اتوبوس های جدیدی 
به ناوگان شهری اضافه می شد و ایستگاه های مترو افتتاح 
می شد. به نظر می رسد در شش ماهی که مدیریت شهر تهران 
تغییر کرده این مسیر ادامه پیدا نکرده و شیوه اختصاص منابع 
در حوزه های عمومی مانند حمل ونقل عمومی کاهش پیدا 
کرده است. نکته مهم در این زمینه این است که در تغییر شعار 
مدیریت شهری دوره پنجم به دوره ششم متناسب با وظایف 
مدیریت شهری به مسائل نگاه نشده است. از سوی دیگر در 

راستای نگاه یکسان به اقشار مختلف مردم نیز تفاوت هایی 
قابل  مشاهده است. نکته دیگر اینکه در راستای شعارهایی که 
داده می شود نیز هماهنگی و همکاری لازم در مدیریت شهری 
جدید وجود ندارد. تنها درزمینه شعارهای سیاسی و جناحی 
اصولگرایان نوعی هماهنگی بین ارکان مختلف مدیریت شهری 
وجود دارد و در بقیه قسمت ها وضعیت به این صورت نیست. 
در دوره گذشته مدیریت شهری، تحقیق و تفحص هایی درباره 
نقش برخی نهادهای نظامی در تهران وجود داشت. این در 
حالی است که در دوره مدیریت جدید 
صحبتی در این زمینه مطرح نیست، 
بلکه پروژه های مشترکی در دستور 
کار قرارگرفته است. درگذشته نیز 
آقای قالیباف همین شعارها را می داد 
و در همین راستا حرکـــت می کرد. 
حضور نهادهای نظامی در مدیریت 
محصول  درگذشته  تهران  شهری 
همین نوع نگاه است. در شرایط کنونی 
نیز قرارگاه های مشترک و اقدامات 
مشترکی بین مدیریت شهری و برخی 
نهادهای نظامی در پیش گرفته شده 
است. به نظر می رســـد مسیری که 
مدیریت شهری در دوره ششـــم و با 
شهرداری آقای زاکانی دنبال می کند 
همان مسیری است که آقای قالیباف 
درگذشته دنبال می کرد. مدیریت شهری دوره جدید بدون 
اینکه مدیریت دوره پنجم را نقد کنند تنها این نوع مدیریت را 
تندروی قلمداد می کنند. اگر به نام گذاری هایی که در این مدت 
صورت گرفته دقت کنیم به خوبی متوجه این قضیه خواهیم 
شد. از سوی دیگر این وضعیت در تخصیص منابع نیز وجود 

داشته است. 
 چرا اصولگرایان تلاش می کنند مدیریت شهر تهران 

به دوران آقای قالیباف بازگردد؟
روانشناسی شعارهای اصولگرایان نشــان می دهد که 
اصولگرایان به دنبال این موضوع هستند. اصلاح طلبان در 
دولت اصلاحات از شعار ایران برای همه و دورانی که در 

مدیریت شهر تهران حضور داشتند از شعار تهران شهری برای 
همه استفاده کردند. هدف نیز این بود که به مطالبات عمومی 
مردم توجه شود. با توجه به انتخاباتی که صورت گرفت و اغلب 
اصلاح طلبان رد صلاحیت شدند در شرایط کنونی اصولگرایان 
نمی توانند از شعارهایی استفاده کنند که نشان دهنده توجه 
به مطالبات عمومی جامعه است. اصولگرایان بیشتر خود را 
مدیون افراد و نهادهایی می دانند که شرایط را برای حضور 
آنها در شورای شهر فراهم کرده و همین نهادها نیز امروز در 
انتصابات و تخصیص منابع دخالت می کننـــد. اگر مدیریت 

شهری جدید قصد دارد حمایت مردم را پشت سرخود داشته 
باشد باید در مسیری حرکت کند که متناسب به مطالبات و 
دغدغه های مردم است. هنگامی که شعار مدیریت دوره پنجم 
تهران شهری برای همه بوده و همه را شامل می شود چرا باید 
این شعار تغییر کند؟ برخی از اقدامات شورای شهر پنجم به 
دلایل و با اهداف مشخص صورت گرفته است. به عنوان مثال 
تشکیل کمیته حقوق شهروندی و کمیته شفافیت ازجمله 
اقداماتی بود که در دوره مدیریت شورای پنجم در دستور کار 
قرار گرفت و اهداف مهمی را دنبال می کرد. زمانی که ما وارد 

شورای شهر پنجم شدیم بنده از رئیس کمیته اقتصادی دوره 
چهارم خواستم مستندات اقتصادی دوره گذشته را در اختیار 
ما قرار بدهند که چنین اتفاقی رخ نداد و حتی یک برگه نیز در 
اختیار ما قرار نگرفت. این در حالی است که در شرایط کنونی 
که دوره ششم مدیریت شهری است اسناد و مدارک مستندی 
توسط شورای شهر پنجم در اختیار شورای جدید قرارگرفته 
است. این مسائل نشان دهنده تفاوت هایی است که بین دو نوع 
رویکرد وجود دارد. واقعیت این است که اینکه مدیریت شهری 

تلاش می کند به صورت همزمان 
مطالبات و حقوق همه شهروندان را 
در نظر داشته باشد و از سوی دیگر 
نیز سیاست های خطی و جناحی 
خود را دنبال کند قابل قبول نیست 

و به نتیجه نخواهد رسید. 
 چه علائم و نشــانه هایی 
وجود دارد که مدیــریت شهر 
تهران در شرایط کنـــونی در 
مسیر منافع جناحی حــرکت 

می کند؟
 هدف کسانی که در شرایط کنونی مدیریت شهر تهران 
را بر عهده دارند این است که حداقل در ظاهر منافع جریان 
متبوع خود را در نظر بگیرد. با توجه به شناختی که از وضعیت 
تهران و مطالبات و دغدغه های مردم  داریم باید عنوان کرد که 
استفاده از چنین رویکردهایی درنهایت به رضایت اکثریت 
مردم منجر نخواهد شد. بدون تردید در پایان این دوره شاهد 
خواهیم بود که رضایت اکثریت مردم جلب نشده است. در 
شرایط کنونی نیز شواهد و قرائنی وجود دارد که چندصدایی 
در بین اصولگرایان در مدیریت شهری به وجود آمده است. 
اصلاح طلبان درزمانی که مدیریت شهر تهران را در اختیار 
داشتند از تنوع و تکثر دیدگاه ها حمایت می کردند اما در 
زمینه تصمیم گیری ها از انسجام داخلی برخوردار بودند. این 
در حالی است که اصولگرایان که همواره به دنبال مدیریت 
یکدست بوده اند هنوز شش ماه از دوران مدیریت آنها نگذشته 
با چندصدایی مواجه شده اند. اصولگرایان باید این نکته را در 
نظر داشته باشند که رضایت اکثریت مردم با این نوع شیوه 

مدیریت قابل دسترس نیست. شرایط به شکلی است که حتی 
راضی کردن بدنه اجتماعی و موافقان اصولگرایی نیز با این شیوه 
مدیریت امکان پذیر نیست چه برسد به مخالفان آنها. شرایط 
نشان می دهد که اصولگرایان در تقسیم و تسهیم مناصب و 
تصدی ها دچار مشکل و اختلاف شده و در آینده نیز این شکاف 

بیشتر خواهد شد. 
 از منظر آسیب شناسی مهم تریـــن ضعف ها و 
چالش های مدیریت اصولگرایان از زمانی که مدیریت 

شهر تهران را در اختیار گرفته اند چیست؟
مسائل تهران بخش مهمی از مسائل کشور است و در حدود 
یک سوم مسائل را دربرمی گیرد. برخی عنوان می کنند ۴۰ 
درصد اقتصاد کشور متعلق به تهران است. در زمینه مالیات 
نیز بیش از۵۰ درصد مالیات دولت از تهران تأمین می شود. این 
در حالی است که حدود۴۰ درصد تولید ناخالص داخلی کشور 
نیز در تهران است. تهران به دلیل اینکه پایتخت و کلان شهر 
کشور است همواره موردتوجه است و اگر مشکلی در کشور رخ 
بدهد نشانه های آن در ابتدا در تهران ظاهر می شود. به همین 
دلیل مشکلات تهران نیز مانند مسائل کلان کشور وضعیت 
پیچیده ای دارد و راه حل های تک بعدی ندارد. به عنوان مثال 
موضوع آلودگی هوا مدت هاست که در تهران مطرح است و 
مدیریت های مختلف در این زمینه ایده های خود را مطرح 
کرده اند. این اتفاق در دوره پنجم شورای شهر نیز رخ داد و ما 
راه حل هایی را با استفاده از تجربیات گذشته و تجربه جهانی 
در شهر بزرگ جهان شناسایی و ارائه کردیم. تصمیماتی که 
در زمینه شهرسازی و کمیته معماری گرفته شد و تأکیداتی 
که روی طرح تفضیلی صورت گرفت 
باعث شد که از بلندمرتبه سازی های 
بی قواره و غیرقانونی جلوگیری شود. 
تصمیماتی که شورای شهر پنجم در 
زمینه مدیریت شهری گرفت مبتنی 
بر استفاده از همه تجربیات چهل سال 
پس از انقلاب بود. به همین دلیل بنده 
معتقدم افکار عمومی جامعه دیگر 
اجازه نخواهد داد مدیریت جدید 
شهر تهران از سیاست ها و شعارهای 
اصلی که در شورای پنجم مطرح شد عدول کند و به گذشته 
بازگردد. سیاست های اصلی مدیریت شهر تهران مشخص 
و راه حل های آن نیز مشخص است. به همین دلیل اگر قرار 
است تهران به صورتی مدیریت شود که رضایت اکثریت را به 
همراه داشته باشد نباید از این سیاست های اصلی عدول شود. 
امروز افکار عمومی جامعه مسائل را درک می کند و می داند که 
برج سازی ها، استقراض ها و ساختن پل هایی مانند پل صدر چه 
پیامدها و هزینه هایی برای شهروندان تهران داشته است. نکته 
دیگر اینکه اصولگرایان باید این موضوع را در نظر داشته باشند 
که دیگر مانند گذشته منابع نامحدود در اختیار آنها قرار ندارد و 
اگر قرار است رضایت حداکثری مردم جلب شود باید رویکردی 
در پیش بگیرند که متناسب با مطالبات مردم باشد. وجود 
شبکه های اجتماعی به شکلی است که همه تصمیمات مدیران 
شهری در تهران مورد رصد و پیگیری افکار عمومی جامعه قرار 
می گیرد و به همین دلیل کوچک ترین انحرافی شعارهای اصلی 
و مورد خواست مردم مشخص و با واکنش افکار عمومی جامعه 

مواجه خواهد شد. 

سیدمحمود میرلوحی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

مدیریت شهري تهران در راستاي مطالبات مردم نیست
    هدف مدیریت شهر تهران بازگشت به دوران قالیباف است                      شکاف اصولگرایان برای گرفتن مناصب بیشتر خواهد شد             

    حتی موافقان اصولگرایان رضایت ندارند، چه برسد به مخالفان                    با چندصدایی در مدیریت شهر تهران مواجه هستیم              مبانی کار اصولگرایان خودی و غیرخودی شده است

جای خالی هاشمی در نظام احساس می شود
بحران های مهم تاریخ انقلاب توسط هاشمی حل شد

مهم ترین مساله ای که هاشمی حل کرد جایگزین برای امام بود
 هاشمی می گفت می دانستم احمدی نژاد 

خرابی های زیادی به بار می آورد
هاشمی در مقابل هجمه ها می گفت: 

»چاره ای به جز صبر ندارم«
  جایگاه علمی هاشمی کمتر موردتوجه 

قرارگرفته است
منا

: ای
بع

من

 

آمار تحصیلکرده های بیکار 
در ایـــــــران

بررسی جزئیات گزارش مرکز آمار ایران از این حکایت دارد 
که از جمعیت ۱۵ ساله و بیشتر فعال، 2۳.۵ میلیون نفر شاغل و 
2.۳ میلیون نفر بیکار هستند.در بین جمعیت بیکار ۹۷۴ هزار 
و ۵۱۸ نفر فارغ التحصیل آموزش عالی هستند که تعداد آنها در 

مقایسه با پاییز سال گذشته ۰.۵ درصد کاهش دارد.
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آرمان ملی-  احسان انصاری: اصولگرایان به چه میزان به شعارهایی که در مدیریت شهر تهران داده اند پایبند بوده اند و نوع مدیریت آنها به چه میزان متناسب با مطالبات و دغدغه های مردم تهران است؟ »آرمان ملی« برای پاسخ 
به این سؤال با سید محمود میرلوحی عضو شورای پنجم شهر تهران گفت وگو کرده است. میرلوحی در این زمینه معتقد است: »اصولگرایان باید این نکته را در نظر داشته باشند که رضایت اکثریت مردم با این نوع شیوه مدیریت 
قابل دسترس نیست. شرایط به شکلی است که حتی راضی کردن بدنه اجتماعی و موافقان اصولگرایی نیز با این شیوه مدیریت امکان پذیر نیست چه برسد به مخالفان آنها. شرایط نشان می دهد که اصولگرایان در تقسیم و تسهیم 
مناصب و تصدی ها دچار مشکل و اختلاف شده و در آینده نیز این شکاف بیشتر خواهد شد.« وی همچنین تأکید می کند: »به نظر می رسد مسیری که مدیریت شهری در دوره ششم و با شهرداری آقای زاکانی دنبال می کند همان 
مسیری است که آقای قالیباف درگذشته دنبال می کرد. مدیریت شهری دوره جدید بدون اینکه مدیریت دوره پنجم را نقد کنند تنها این نوع مدیریت را تندروی قلمداد می کنند. اگر به نامگذاری هایی که در این مدت صورت گرفته 

دقت کنیم به خوبی متوجه این قضیه خواهیم شد. از سوی دیگر این وضعیت در تخصیص منابع نیز وجود داشته است.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

امروز افکار عمومی جامعه 
مسائل را درک می کند و 
می داند که برج سازی ها، 
استقراض ها و ساختن 
پل هایی مانند پل صدر 
چه پیامدها و هزینه هایی 
برای شهروندان تهران 
داشته است. اگر قرار است 
رضایت حداکثری مردم 
جلب شود باید رویکردی 
در پیش بگیرند که متناسب 
با مطالبات مردم باشد

افکار عمومی جامعه 
دیگر اجازه نخواهد داد 
مدیریت جدید شهر تهران 
از سیاست ها و شعارهای 
اصلی که در شورای پنجم 
مطرح شد عدول کند و به 
گذشته بازگردد

محمد اشرفی اصفهانی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 مگر»خطر احمدی نژاد« 
 را زودتر از بقیه 
هاشمی نگفت؟
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